
 
NOVELA ZÁKONA O MYSLIVOSTI  

ŠANCE PRO PESTRÉ LESY A ROVNOVÁHU V NICH  
 

 
AKUTNÍ ŘEŠENÍ SYSTÉMU MYSLIVOSTI POŽADUJE ŘADA VÝZNAMNÝCH ORGANIZACÍ  

 

SHRNUTÍ:  

➢ Ekonomické a ekologické škody: současný systém správy myslivosti vede k 
obrovským ekonomickým i ekologickým škodám v našich lesích a krajině  

➢ Nutnost adaptovat naše lesy: Bez pestrých lesů nemáme šanci adaptovat naši krajinu 
na klimatickou změnu. Pestré lesy jsou na velké části naší země při dnešních stavech 
zvěře nedosažitelné. Přitom nové generace lesa vznikají díky tvořivým silám přírody 
průběžně, samy od sebe a zcela zdarma, ale nemají šanci odrůst.  

➢ Novela je bodem zlomu a unikátní šancí: novela přináší tolik potřebnou změnu 
dlouhodobě nefunkčního systému myslivosti, který neodpovídá současným potřebám.  

➢ Sdílejte tyto informace a podpořte nutné změny pro dosažení rovnováhy mezi zvěří 
a lesem. Jinak nám pestré lesy pro příští generace nevyrostou.  

 
V ČEM JE PROBLÉM A PROČ JE POTŘEBA ZMĚNA?  
Došlo k zásadnímu přemnožení zvěře, která způsobuje obrovské finanční a ekologické škody  
➔ Stavy zvěře od 50. let skokově narostly (srnčí 2x, jelení 5x, mufloní 24x, dančí 24x, 

sika japonský 66x, prase divoké 100x) (ÚHÚL, 2020)  

➔ Každý druhý malý* listnáč / jedle jsou poškozené okusem zvěří (ÚHÚL, 2019)  

➔ Každý třetí malý* jehličnan je poškozený okusem zvěří (ÚHÚL, 2019) 

➔ 4,5x se za posledních 14 let zvýšil počet hlášených dopravních nehod – srážek se 
zvěří (PČR) 

➔ 4,8 - 5,5 mld Kč ročně je celková škoda na lesních porostech a zemědělských 
pozemcích či plodinách způsobená zvěří (roční průměr) (ÚHÚL, 2020) 

➔ 1,45 mld Kč ročně jsou náklady na ochranu lesa proti zvěři (MZE, 2024) 

➔ Současný systém myslivosti nefunguje a neumožňuje vlastníkům lesů a 
zemědělských kultur zabránit škodám 

 

JAKÉ HLAVNÍ ZMĚNY NOVELA ZAVÁDÍ A CO TO BUDE ZNAMENAT V PRAXI?   

      1 CO Plánování lovu podle míry škod zvěří  Konečně se nebude plánovat lov podle smyšlených čísel 
(jako nyní), ale podle stavu lesa (tj. míry poškození); 
detaily stanoví vyhláška.  

2 Zmenšení minimální výměry honiteb z 
500 na 250 ha 

Stávající honitby budou zachovány, ale tam, kde se 
nepodaří dosáhnout dohody mezi lesníky a myslivci, bude 
možné založit nové honitby již od výměry 250 ha. 

3 Umožnění lovu vlastníkům pozemků Vlastník pozemků bude moci lovit, a to zejména 
netrofejovou zvěř a pouze do splnění plánu lovu pro danou 
zvěř. Zároveň ale vlastník nebude mít nárok na náhradu 
škody způsobené zvěří.  

4 Zavedení informačního systému 
evidence myslivosti 

Zvýší se transparentnost a dostupnost informací. Zejména 
se zavede efektivní systém kontroly skutečného provedení 
lovu, resp. evidence uhynulých kusů. 

*malý listnáč / jehličnan = stromek o výšce 0,1-1,3m 



 

KDO JSME A PROČ SE NA VÁS OBRACÍME? Pro Silva Bohemica je spolek lesníků a přátel lesa, 
kteří usilují o přírodě blízké hospodaření v našich lesích. Více jak 30leté zkušenosti ukazují, že bez 
rovnováhy mezi zvěří a lesem není možné pestřejších a odolnějších lesů dosáhnout.    
Pro Silva Bohemica, z.s., sídlo Zemědělská 810/3, Černá Pole, 613 00 Brno, IČO: 14098130 
Kontakt: Tomáš Pospíšil, předseda, tel.: 724 523 123, email: předseda@prosilvabohemica.cz.  

PŘÍBĚHY Z PRAXE – JAK (NE)FUNGUJE SOUČASNÝ SYSTÉM? 
 

Bez redukce zvěře nelze adaptovat lesy na nové klima 
“Školní lesní podnik Masarykův les Křtiny spravuje více než 10 tisíc hektarů lesů v 
majetku Mendelovy univerzity v Brně. Proto patříme k menšině nestátních 
vlastníků, kteří mohou provozovat vlastní honitby. Zavedli jsme plánování lovu 
podle škod zvěří – inventarizaci škod provádíme každé dva roky a i přes výrazný 
nárůst počtu ulovených kusů spárkaté zvěře je stále co lovit. K žádnému pogromu 
na zvěř nedošlo, jenom hledáme vyrovnaný stav mezi lesem a zvěří. Omezujeme 
stavbu drahých oplocenek, začínají nám odrůstat i cennější druhy dřevin. Bez 
snížení stavů zvěře se nelze bavit o adaptaci lesů na klimatickou změnu – 
nezlepšíte druhovou ani prostorovou pestrost lesa. Na výkonu práva myslivosti se 
kromě profesionálních lesníků – zaměstnanců – podílejí i místní občané, zájemci 
o myslivost, takže ani žádný úpadek myslivosti v lokálním měřítku, kterým odpůrci 
novely zákona straší, se nekoná.”  
Tomáš Vrška, ředitel ŠLP Křtiny, prezident Pro Silva Europe  
 

Běžný vlastník lesa nemá efektivní nástroje, jak ovlivnit stavy zvěře 
“Spravuji dohromady téměř 2000 hektarů lesů, a i tak v nich můžu ovlivnit stavy (tj. 
počty) zvěře jen velmi málo, protože leží v sedmnácti různých honitbách. Mnou 
spravované lesy totiž patří různým vlastníkům (obce i soukromníci) a netvoří jeden 
celek. Snažím se s myslivci dohodnout, ale současný zákon mi k tomu dává jen 
naprosto nedostatečné nástroje. A to i v situaci, kdy je zvěř v těchto lesích 
prokazatelně přemnožená až třicetinásobně (daňčí, podle letošního sčítání 
výzkumným ústavem) oproti normovaným stavům. Výsledkem je, že kromě smrku 
neodroste nic, co není v oplocence. To je tristní stav a jenom ztrácíme drahocenný 
čas na adaptaci lesa na rychle se měnící klima.”  
Milan Hron, lesní správce na Svitavsku, člen výboru Pro Silva Bohemica  
 

Jsem lesník i myslivec, les je můj život a čím dál tím víc vidím, že 
současný systém je neudržitelný a potřebuje změnit  
“Spravuji lesy města Nová role a obce Děpoltovice na Karlovarsku, jsem aktivní 
myslivec, ročně ulovím kolem 30 kusů zvěře, lovil bych i více, protože v našich 
lesích je zvěř silně přemnožená, ale současný systém mi to neumožňuje. Lesy, 
které spravuji, leží ve dvou honitbách, v obou z nich ale na plné čáře vítězí zájem 
na zvěři a potřeby lesa jdou stranou. Proto nezbývá než všude stavět oplocenky. 
To ale není udržitelná cesta do budoucna – ani z pohledu lesa, ani z pohledu zvěře 
a ani ekonomicky. Myslivost je pro mě i komunita a spousta přátel a související 
spolková činnost. Na tom chystaná novela nic nezmění a kdo tvrdí, že ano, ten 
jenom zastrašuje a záměrně odvádí pozornost od hlavního problému, a to je 
nerovnováha mezi lesem a zvěří na velké části naší země. Současná podoba 
zákona platila v minulém století za dostatečnou. S vývojem vědy, 
nashromážděných poznatků a v souvislosti se zvýšenou potřebou 
ekosystémových funkcí lesa je potřeba zákon posunout do 21. století.”  
Luboš Doležal, Lesy Města Nová Role, aktivní myslivec, několikanásobný mistr ČR 
a vicemistr Evropy ve vábení jelenů 
  

Další informace o myslivosti a přírodě blízkém lesním hospodaření → prosilvabohemica.cz
 


